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Do konce roku musí ministerstvo 
financí vrátit 228 miliard korun půjček, 
tedy nejvíce v historii země. Většina 
z této sumy je splatná ve druhém 
pololetí, refinancování dluhu se tou 
dobou už může podstatně prodražit.

 trhy a světová ekonomika / str. 8

Začnou kontroly 
energetických auditů

Až třetině velkých firem 
může hrozit pokuta ve výši 
pět milionů korun za to, že 
si dosud nenechaly udělat 
energetický audit. str. 5

Kamionová doprava 
po letech klesla
Nákladní silniční doprava 
loni přestala lámat rekordy. 
Kamiony přepravily ve tře-
tím čtvrtletí 116 milionů 
tun zboží, o 6,5 procenta 
méně než předloni. str. 6

Chmele se urodilo málo. 
Prodejce přišel o miliony
Sklizeň chmele v roce 2015 
byla podprůměrná. Příjmy 
hlavního obchodníka s touto 
komoditou, firmy Bohemia 
Hop, klesly o desetinu  
na 312 milionů korun. str. 7

Čína prošetřuje 
bitcoinové burzy
Čínská centrální banka za-
čala vyšetřovat bitcoinové 
burzy v Pekingu a Šangha-
ji pro podezření z mani-
pulace s trhem a praní 
špinavých peněz. str. 9

Krátce
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Zaplombovaná 
metropole
Hlavní město se uzamklo nové 

výstavbě, říká šéf Institutu 
plánování a rozvoje prahy 

ondřej boháč.

roZhovor
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Lex Babiš 
prošel
sněmovna potvrdila 
novelu zákona o střetu 
zájmů, přehlasovala veto 
prezidenta.

UdáLosti
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DUšan KütnER:

agrofert byl prý podle babiše 
jeho vstupem do politiky 
výrazně poškozen. to myslí 
to, jak mu předloni stoupl zisk 
o 40 procent na 8,6 miliardy?

twitter.com/e15news
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O zbytečných emocích
Akcionáři Volkswagenu mohou pomalu vybírat 
dobrou značku šampaňského. Alespoň na burze se 
totiž bezmála půldruhého roku trvající intermez- 
zo německé průmyslové mašiny blíží svému zapo-
mnění. Akcie firmy jsou jen o osm procent levnější 
než v předvečer emisního prozření a cynická část 
investorů se smyslem pro realitu si už sázkou 
na akcie automobilky za uplynulých 15 měsíců do-
pomohla ke 52procentnímu zisku. Nejstručnějším 
komentářem postemisního příběhu je snad ticker 
jeho akcií na frankfurtské burze: VOW! 

Podstatně labilnější osud stíhá v posledních 
dnech černou skříňku virtuální měny bitcoin. Ani 
gambleři okupující podniky na pražském Žižkově 
za sebou zřejmě nemají obdobný emoční track 
record jako za poslední tři týdny spekulanti na bit-
coinu. Zatímco týden před koncem roku se s téměř 
40 procenty zisku nadmíru povedl, kdo se nechal 
zlákat kurzovou historií, jako vždy pohořel. Jen 
za uplynulý týden totiž hodnota bitcoinu zase 
o třetinu propadla. Mrazivé večery jsou ideální 
příležitostí k nekonečnému dumání nad důvody.

Češi si loni dokázali pořádně užít jednoho z mála 
roků, kdy jejich mzdy rostly rychleji než ceny. V lis-
topadu utratili o osm procent více než před rokem. 
Doslova na dračku šla přitom luxusní auta, trio 
německých prémiovek prodalo v zemi loni v prů-
měru takřka o třetinu více aut než před rokem. 
Paštiky už ale začínají zdražovat, soumrak národ-
ního optimismu se nezadržitelně blíží. n Podle právníků je spor-

ná druhá část novely 
zakazující členům vlády 
vlastnit média.

Pavel Otto

Poslanecká sněmovna potvrdila 
novelu zákona o střetu zájmů, 
jasnou většinou přehlasovala 
veto prezidenta Miloše Zemana. 
Proti byli jen zákonodárci ANO, 
kteří normu nazývají lex Babiš, 
a členové uskupení Svoboda 
a přímá demokracie. Hrad uvedl, 
že platí Zemanův záměr obrátit 
se na Ústavní soud. Stejný krok 
plánuje podle šéfa ANO Andreje 
Babiše poslanecký klub jeho 
hnutí. „Mezi námi a panem 
prezidentem není vůbec žádná 
koordinace,“ řekl.

Podle některých ústavních 
právníků by soud neměl odmít-
nout první část novely, která 
zabraňuje firmám, kde má člen 
vlády minimálně čtvrtinový 
podíl, získávat dotace a ve-
řejné zakázky. Sporná je však 
druhá část, která zakazuje nejen 
ministrům, ale většině politiků 
vlastnit média. 

Babiš schválení předlohy 
v emotivním vystoupení odsou-
dil, prý ji vytvořili předák opo-

ziční TOP 09 Miroslav Kalousek 
a premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD). „Zásadně odmítám, že 
bych si přihrál nějaké dotace,“ 
řekl. Odmítl také, že by z funkce 
ministra financí poskytoval svým 
společnostem daňové úlevy. 
Po nástupu ANO do vlády je 
přitom získalo sedm firem z hol-
dingu Agrofert, stát tak přišel 
o 1,56 miliardy korun.

Babiš se tvrdě opřel do So-
botky. „Tak jako kdysi podrazil 
prezidenta Zemana u volby 
prezidenta, tak teď podrazil mě,“ 
prohlásil v narážce na rok 2003, 
kdy část poslanců ČSSD nedala 
hlasy svému bývalému předse-
dovi.

Premiér Babišovi vzkázal, že 
by měl přestat zatěžovat koalici 
svými problémy se střetem 
zájmů a soustředit se na plnění 
vládního programu. „Ministři 

mají hájit veřejný zájem, ne pod-
nikat,“ uvedl.

Zda Zeman s Babišem u soudu 
uspějí, není jasné. Advokát Ond-
řej Moravec, který se specializuje 
na ústavní právo, považuje za dis-
kutabilní hlavně zákaz vydávat 
noviny. „Tisk bývá často spojen 
s určitým politickým proudem či 
stranou, vydávání tiskovin patří 
mezi tradiční nástroje politické 
propagandy. Restrikce v tomto 
směru tak mohou být považová-
ny za nepřiměřené omezení svo-
body projevu a svobodné soutěže 
politických sil,“ míní.

Do konce ledna, kdy novela 
vstoupí v platnost, se chce Babiš 
zbavit Agrofertu, tedy i jeho 
mediální divize, a fondu Harten-
berg. Stále však neupřesnil, zda 
je převede na někoho z rodiny 
či je předá svěřenskému fondu.
 náZory str. 14

střet zájmů prošel, 
na tahu je Ústavní soud

Protagonisté dne

andrej BaBiš

ministr financí

Zdeněk rosa

šéf Bohemia hop

Barack oBama

konČící preziDent usa

ani prezidentské veto nepomohlo 
a poslanecká sněmovna schválila no-
velu, která omezí jeho podnikatelské 
aktivity během působení ve vládě.

str. 2

Hlavní tuzemský obchodník 
s chmelem navzdory velmi slabé 
úrodě v roce 2015 v loňském 
finančním roce zpětinásobil zisk.

str. 7

při svém rozlučkovém proslovu 
považoval odstupující prezident 
za svůj největší úspěch hospodářský 
rozvoj a růst počtu pracovních míst.

str. 10

Ekonomické aktivity politiků byly omezeny i za Československé republiky. 
na přelomu let 1923 a 1924 vypukla úplatkářská aféra, do níž byl zapleten 
exministr zemědělství a tehdejší předseda senátu Karel prášek. V červnu 
1924 pak národní shromáždění přijalo zákon o inkompatibilitě, který stanovil, 
co je neslučitelné s parlamentními funkcemi. normě se posměšně říkalo lex 
prášek. Členům vlády zakazovala podnikání už ústava z roku 1920.

Lex  
Prášek

Zápisník  
Jaroslava Bukovského

kaPacita věZnice v Plzni na Borech se po rekonstrukci rozšířila o 55 nových lůžek. nová místa vznikla pře-
stavbou nevyužívané lůžkové části ošetřovny. náklady na rozšíření prostor byly asi milion korun, zapojením vězňů 
se ušetřilo kolem 150 tisíc. V současné době je ve věznici 1380 odsouzených nebo obviněných vězňů, to je nejvíce 
v celé ČR. Průměrná přeplněnost věznic v ČR je o osm procent, v Plzni je to dokonce o víc než třináct procent.

Větší KaPaCita
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n Odborářský ever-
green, plošné platové 
tabulky ve všech ne-
mocnicích, se mohou 
stát realitou.

Adéla Čabanová

Poslanci mohou sjednotit 
platy zdravotníků ve všech 
nemocnicích a léčebnách. 
Návrh chtějí odbory včlenit 
do projednávané novely zá-
koníku práce. Za příslušným 
pozměňovacím návrhem má 
stát poslanec ČSSD, bývalý 
odborový předák Jaroslav 
Zavadil. 

Minulý týden oslovili odbo-
ráři předsedu ANO Andreje 
Babiše a šéfa KDU-ČSL Pavla 
Bělobrádka. Upozorňují, 
že jejich vládní rozhodnutí 

o zvyšování platů zdravotníků 
v současnosti na velkou část 
nemocnic nedopadá. Jedná 
se o ty, které fungují ve formě 
obchodních společností. „Jen 
minimum nemocnic 
obchodních společ-
ností, a to včetně 
krajských, zvýší 
mzdy od 1. led-
na o deset 
procent,“ 
píše předse-
dům koalič-
ních stran 
předsedkyně 
Odborového 
svazu zdravotnictví 
a sociální péče Dagmar 
Žitníková. Od ČSSD už prý 
příslib podpory má. Také 
KSČM dlouhodobě tuto my-
šlenku podporuje. Návrh má 
tedy šanci na přijetí.

Podle experta hnutí ANO 
Adama Vojtěcha nerozlišují 
plošné platové tabulky píli 
jednotlivých lidí, a tak mo-
hou být demotivující. „U tak 

sofistikované práce, ja-
kou je lékař či zdra-

votní sestra, platí 
více než jinde, 

že když dva 
dělají totéž, 
není to totéž. 
Jsem pro to, 
aby se vý-

razně přidalo 
těm, kteří jsou 

lepší než ostatní,“ 
uvedl Vojtěch. Nevy-

loučil ale, že někteří 
poslanci ANO návrh podpoří. 
„Bude to předmětem debaty. 
Mezi poslanci za ANO jsou 
určitě jak hlasy proti, tak 
hlasy pro,“ míní Vojtěch. 

Proti rozšíření státních 
tabulek do všech nemocnic 
vystupují zástupci zaměst-
navatelů. „Přineslo by to 
návrat k systému okresních 
a krajských ústavů národního 
zdraví,“ poznamenal s nad-
sázkou Jan Hůlek, ředitel pro 
vnější vztahy společnosti 
EUC. Tato síť zdravotnických 
zařízení zaměstnává 1500 lidí. 
„Očekávám, že dostanu umís-
těnku a půjdu dělat za ta-
bulkový plat. A pacient bude 
nerovnost v platu lékaře opět 
dorovnávat domácími vajíčky 
či lahví,“ uvádí Hůlek.

Zaměstnanci v obchod-
ních společnostech berou 
v průměru o 18 procent méně 
než v nemocnicích, které 
jsou příspěvkové organizace. 
Do druhé skupiny ale patří 
i ta nejšpičkovější pracoviště.

všem stejné platy? Pro soukromé 
nemocnice je to hrozba

www.e15.cz | 3 |
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 na Ford rs
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Právě  
v prodeji

Mercedes C 350e vs. Kia Optima PHEV 
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Prezident Miloš Zeman 
diskreditoval Česko u cizích 
rozvědek, když včera zve-
řejnil informaci, že v zemi 
se pohybuje člověk z ob-
lasti severní Afriky, který 
je podezřelý ze spolupráce 
s teroristickými islámskými 
organizacemi. Řekl to posla-
nec Ivan Gabal (KDU-ČSL). 
Podle poslance Daniela 
Korteho (TOP 09) zřejmě 
není Zeman schopen zvážit 
dopad svých slov a činů. 
Podezřelého pouze upozor-
nil na to, že se po něm jde, 
řekl Korte.

Místopředseda sněmovní-
ho výboru pro obranu Gabal 
uvedl, že musí vycházet 
z předpokladu, že co řekne 
Zeman, je pravda. „Takže 
pokud je to pravda, tak je to 
obrovská diskreditace vůči 
našim západním partnerům 
a zpravodajským službám,“ 
řekl. Česká bezpečnost je 
podle něj přitom na spo-
lupráci s dalšími tajnými 
službami závislá.

Další z členek výboru pro 
obranu Jana Černochová 
(ODS) napsala, že zveřej-
nění podobné informace 
od ústavního činitele je kraj-
ně nezodpovědné a nebez-
pečné. „Nejenže se prezident 
tímto výrokem aktivně podí-
lí na šíření paniky a strašení 
veřejnosti, ale k ohrožení její 
bezpečnosti tím také záro-
veň sám přispívá,“ uvedla. 
Událost podle ní může 
zmařit práci zpravodajských 
služeb a bezpečnostních 
složek státu.

Mírnější je místopřed-
seda výboru pro obranu 
Bohuslav Chalupa (ANO). 
„Jestli (Zeman) naznal, že 
to zveřejní, tak to zveřej-
nil,“ míní Chalupa. Hrozbu 
teroru podle něj hlava státu 
nezvýšila. 

Exministr vnitra František 
Bublan míní, že prezident 
nemá právo takovou infor-
maci sdělovat. Narušil podle 
něj práci zpravodajců. „To je 
fatální chyba,“ uvedl. /čtk/

Zeman podle politiků 
poškodil spolupráci 
rozvědek 

Zaměstnanci 
v nemocnicích - 

akciovkách
berou v průměru

o 18 %
méně než 

v příspěvkových 
organizacích.

Ve vedení sněmovny  
je Vondráček 
Novým místopředsedou 
Poslanecké sněmovny se 
včera stal Radek Vondrá-
ček. Kandidát hnutí ANO 
nahradil Jaroslavu Pokor-
nou Jermanovou, která 
z dolní komory odešla 
v souvislosti se svým zvole-
ním středočeskou hejt-
mankou. Vondráček dostal 
hlasy 106 poslanců ze 170, 
kteří se výběru zúčastnili.

Dostupnost archiválií  
z totalit se nezhorší
Ústavní soud nevyhověl 
návrhu proti výjimce, která 
historikům usnadňuje 
přístup k dokumentům 
nacistického i komunistic-
kého režimu. Dostupnost 
archivních pramenů se tak 
nezhorší. Badatelé ale při 
jejich zveřejnění musejí 
dbát na ochranu osobních 
údajů. /čtk/

Krátce



„Největší obavy 
máme z oprav kolem 
magistrály, které 
se navíc uskuteční 
v době od srpna 
do října,“ uvedl 
náměstek primátorky 
Petr Dolínek (ČSSD).

| 4 | Praha

n Úřední průtahy srá-
žejí výstavbu nového 
bydlení v hlavním 
městě na nejnižší úro-
veň za poslední roky. 
Nejlépe jsou na tom 
čtvrti jako Vysočany 
nebo Žižkov. 

Daniel Novák

Počet zahájených bytů v Pra-
ze je menší než v letech, kdy 
realitní trh sužovala recese. 
Do konce loňského listopadu 
se podle Českého statistic-
kého úřadu zahájila stavba 
1888 bytů. Meziročně je to 
propad o více než polovinu. 

„Praha je dnes jistým způ-
sobem zamčená. Sice jsou 
pozemky, kde by se mohlo 

stavět, ale nedělá se to. A to 
je problém, který se plně 
projeví třeba za deset let,“ 
řekl Ondřej Boháč, ředitel 
Institutu plánování a rozvoje 
hlavního města Prahy. 

Za tenčící se zásobu novo-
staveb může podle develope-
rů zdlouhavé stavební řízení. 
„V minulosti byla doba po-
třebná pro dosažení územ-
ního rozhodnutí přibližně 
dvanáct měsíců a doba 
potřebná pro dosažení 
stavebního povolení asi šest 
měsíců. V dnešní době se 
tato doba protáhla na roky,“ 
uvedl Alexander Adámek, 
realitní investor ze skupiny 
Ungelt Partners. Průměrná 
doba pro získání stavebního 
povolení je podle Adámka 
tři roky až pět let. V případě 
soudních sporů ale stavební 
řízení trvá ještě déle. 

„Zásoby z minula, z nichž 
žili developeři v loňském 
roce a z velké části budou žít 
i letos, se ale pomalu vyčer-
pávají. Pokud úřady nezmění 
svůj přístup, budeme letos 
svědky dalšího růstu cen. 
Podle všeho nejméně o pět 
procent,“ uvedl majitel deve-
loperské společnosti Central 
Group Dušan Kunovský. 

Největší pražský developer 
očekává, že kvůli omezené 
nabídce bude letos tempo 
prodejů nových bytů stag-
novat zhruba na 6500 jed-
notkách. To představuje trh 
přibližně o 32 miliardách 
korun.  

Nejvíce bytů v developer-
ských projektech je v hlav-
ním městě ve Vysočanech, 
na Žižkově a v Letňanech. 
Naopak žádné bytové novo-
stavby nevznikají v historic-

kém centru města, vyplývá 
z nové studie IPR. V centru 
Prahy totiž chybějí volné 
pozemky, na nichž by se 
mohlo stavět. Developeři se 
tam tedy zaměřují na rekon-
strukce a dostavby starých 
domů.  roZhovor str. 12-13

v Praze se staví méně 
bytů než za krize

Prahu v letošním roce 
čekají komplikace spojené 
s desítkami oprav na komu-
nikacích. Největší potíže 
nastanou na magistrále 
v místě mimoúrovňové 
křižovatky U Bulhara, 
na Karlově náměstí, v části 
Koněvovy a Patočkovy 
ulice a na nábřeží Kapitána 
Jaroše. Uvedl to primátor-
čin náměstek Petr Dolínek 
(ČSSD). Spolu s opravami 
kanalizací a vodovodů pů-
jde o investice zhruba za tři 
miliardy korun.

„Největší obavy máme 
z oprav kolem magistrály, 
především se jedná o frézo-
vání vozovky na křižovatce 
U Bulhara, které se navíc 
uskuteční v době od srpna 
do října,“ uvedl náměstek. 
Oprava Karlova náměstí, 
která potrvá od července 
až do konce roku, se dotkne 
i přilehlé Žitné, Ječné a Res- 
slovy ulice. 

Průběžně až do října 
bude pokračovat oprava 

Nuselského mostu. V ulici 
5. května v úseku mezi 
ulicemi Michelská a Vy-
skočilova budou od února 
do konce srpna dělníci 
instalovat protihlukové 
stěny. Úplná uzavírka čeká 

od září do října Koněvovu 
ulici v Praze 3. Půjde o úsek 
mezi ulicemi Jana Želiv-
ského a Rečkova. V části 
Branické ulice v Praze 4 za-
čne oprava silnice v březnu 
a potrvá do konce roku.

Omezení, které bude 
podle Dolínka „bolestné“, 
čeká řidiče na dvou úsecích 
Patočkovy ulice − od čer-
vence do konce roku mezi 
Brusnicí a Střešovickou 
ulicí a od srpna do října 
mezi Bělohorskou ulicí 
a ulicí Pod Královkou. 
Provoz bude veden jedním 
pruhem. Po etapách bude 
od června do konce září 
uzavíráno nábřeží Kapitá-
na Jaroše v úseku od Le-
tenského tunelu až po ulici 
Dukelských hrdinů. V ulici 
V Holešovičkách v úseku 
ulic Zenklova a Kubišo-
va budou dělníci během 
letních prázdnin frézovat 
silnici a pokládat méně 
hlučný asfalt. Dlouho oče-
kávaná oprava se uskuteční 
také v Praze 10 v rozbité 
ulici U Seřadiště. U stanice 
metra B Nové Butovice 
chystá město opravu mostu 
pro pěší. Nový most pro 
chodce vznikne i v lokalitě 
Waltrovka v Radlicích. /čtk/

na řidiče letos čeká řada 
dopravních uzavírek 

Městská 
část

Počet bytů v aktuál-
ních projektech

Praha 9 1739

Praha 3 1636

Praha 18 1542

Praha 5 1354

Praha 13 1076

Praha 22 1071

Byty v nových  
developerských projektech

 pramen ipr

O veřejné osvětlení se 
postará firma města
Vedení Prahy zrušilo 
zadávací řízení, v němž 
chtělo prodloužit smlouvu 
na správu a provoz veřej-
ného osvětlení s firmou 
Eltodo Citelum. Nabídka 
byla nevýhodná, zdůvod-
nili rozhodnutí radní. 
O osvětlení v metropoli 
se od ledna stará městská 
Trade centre Praha.  

Na letišti loni odhalili 
1198 případů pašování 
Drogy, anabolika, chráně-
né živočichy a rostliny i pa-
dělky značkového zboží 
loni odhalili v zavazadlech 
cestujících a v poštov-
ních zásilkách celníci 
na pražském Letišti Vác-
lava Havla. Nelegálnímu 
dovozu a vývozu zabránili 
v 1198 případech. Je to sice 
mírný nárůst z 1124 přípa-
dů v roce 2015, vzhledem 
k výraznému zvýšení 
počtu pasažérů i zásilek je 
to ale zlepšení. /čtk/

Krátce

vedení Prahy se po měsících vyjednávání dohodlo s ne-
mocnicí na Bulovce na nové nájemní smlouvě. nemocnice 
bude městu platit přes 28 milionů korun, dosud hradila ročně 
sedm milionů. Donedávna ztrátovou nemocnici provozuje 
ministerstvo zdravotnictví. Hlavní město je majitelem téměř 
tří čtvrtin areálu nemocnice. Politici už dříve zmínili možnost, 
že by mohlo správu nemocnice převzít město.

Vyšší nájEMné
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n Až třetině velkých 
firem může hrozit 
pokuta pět milionů 
korun za to, že si ne-
nechaly udělat ener-
getický audit.

Jan Stuchlík

Už více než rok mají mít velké 
firmy energetický audit nebo 
zavedený systém energetic-
kého managementu. Odhady, 
do jaké míry zákonnou povin-
nost o hospodaření s energií 
v prosinci 2015 plní, se 
však velmi liší. 

Státní energe-
tická inspekce, 
která dodržo-
vání povinnos-
ti kontroluje, 
soudí, že v Čes-
ku by mohlo 
být až třicet 
procent firem, 
které ještě audit ani 
systém energetického 
managementu ISO 50001 
neřešily. Certifikační společ-
nost Bureau Veritas uvádí, že 
v prosinci měla audit nebo ISO 
50001 jen třetina z povinných 
firem. „Podle našich informa-
cí povinnost splnily všechny 
firmy, kterým to zákon při-
kazuje,“ uvedl naopak Václav 
Trejbal, expert na energetiku 
na Svazu průmyslu a dopravy. 
Přesnější číslo odhalí až kon-

troly SEI. Loni byla inspekce 
k firmám benevolentní, ve 
druhém pololetí zahájila jen 
osm kontrol, jejichž výsledky 
zpracovává. „Pro rok 2017 
jsou však kontroly povinnosti 
zpracovat energetický audit 
jednou z našich hlavních prio- 
rit,“ říká Marcela Juračková, 
ředitelka odboru kontroly SEI.  

Oslovení experti postup 
inspekce chválí. Firmy totiž 
měly na zpracování auditu či 
zavedení ISO před platností 
zákona jen několik měsíců. 
„Podnikatel má možnost 

doložit zadání auditu před 
účinností povinnosti. 

Původní částka 
navrhované 

pokuty se pak 
může  snížit 
na základě 
této polehču-
jící okolnosti,“ 
dodává Jurač-

ková. SEI může 
uložit pokutu až 

pět milionů korun.
Nová povinnost 

měla firmy přimět, aby se za-
čaly chovat šetrněji. „Napros-
tá většina podniků nečeká, že 
jim zpracování energetického 
auditu nebo zavedení systému 
managementu přinese cokoli 
užitečného, a jen hledá cestu, 
jak za ně zaplatit co nejméně,“ 
míní Pavel Zinburg, gestor pro 
oblast energetického mana- 
gementu ve společnosti TÜV 
SÜD Czech. Situace se ale po-

Podle Státní  
energetické inspekce  
může být v Česku až

30 %
firem, které audit ani 

systém ISO ještě  
neřešily.

Velké firmy se mohou rozhodnout, jestli si nechají každé čtyři 
roky zpracovat energetický audit nebo zavedou certifikovaný 
systém energetického managementu. audit je jednorázový 
dokument, z něhož by měly vyplývat možnosti, kde ušetřit 
za energie. Energetický management naopak nutí firmu zabývat se 
hospodařením s energiemi průběžně a přijímat opatření k úsporám. 
audit či zavedení energetického managementu firmu přijde až 
na stovky tisíc korun. podle expertů se však tyto náklady vrátí 
s provedením prvních úsporných opatření.

Povinnosti za stovky tisíc korun

ByZnys www.e15.cz | 5 |

Začnou kontroly energetických auditů 
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Zdarma Zákaznická
karta nabitá slevami

264737/10� inzerce

dle Svazu průmyslu a dopravy 
začíná zlepšovat. 

Za jeden z důvodů, proč 
firmy audity odloží do šuplí-
ku, považuje Zinburg fakt, 
že obsah auditu stanovuje 
vyhláška, nikoli požadavky 
firem. SEI ovšem upozorňuje 
na velmi rozdílnou kvalitu 
auditů. Firmy v nich často ne-
najdou relevantní informace 
pro rozhodování o investicích 
do energeticky úsporných 
opatření.

rok stará Povinnost. Velké firmy si měly nechat zpracovat energetický audit nebo zavést 
systém energetického managementu do prosince roku 2015.
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Z prémiových značek  
vede Mercedes
Nejprodávanější prémiovou 
značkou v Česku se loni stal 
Mercedes Benz, když na dru-
hé místo odsunul BMW 
a na třetí Audi. Mercedes 
prodal 7518 osobních aut, 
meziročně o 56 procent více. 
Vyplývá to z údajů Svazu 
dovozců automobilů. 

Agentura Wincott People 
se stala dvojkou trhu
Ostravská pracovní agentu-
ra Wincott People koupila 
konkurenční Xawax a McRoy. 
Stala se tak dvojkou na trhu 
pracovních a personálních 
agentur v Česku a na Sloven-
sku. Cena transakce nebyla 
uvedena.

Odběratelé si mírně 
připlatí za vodné a stočné
Průměrně o jedno až tři 
procenta zdraží letos vodné 
a stočné. V některých regio-
nech ale mohou zlevnit, uved-
lo Sdružení oboru vodovodů 
a kanalizací ČR. Průměrná 
cena má dosáhnout 84,68 ko- 
runy za metr krychlový.

CzechTrade otevřel 
kancelář v Lagosu
Státní agentura CzechTrade 
zahájila provoz nové kancelář 
v nigerijském Lagosu. Je to 
čtvrtá pobočka na africkém 
kontinentu. Další nehodlá 
agentura letos otevírat. Loni 
do sítě padesáti zastoupení 
v cizině přibylo sedm pobo-
ček. /čtk/

Krátce
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n Nákladní automobi-
ly přepravily ve třetím 
čtvrtletí méně zboží. 
Mohl by to být signál 
pro celou ekonomiku.

Jan Šindelář

Nákladní silniční doprava 
loni přestala lámat rekordy. 
Překvapení přinesly nejno-
vější statistiky mini-
sterstva dopravy, 
podle kterých 
se objem zboží 
na korbách 
českých 
nákladních 
aut ve třetím 
čtvrtletí vý-
razně snížil. 

Dopravci 
převezli 116 mi- 
lionů tun zboží,  
zhruba o 6,5 procenta 
méně než předloni. Pokles 
nastal poprvé od druhého 
čtvrtletí roku 2013 – od té 
doby výkony dopravců ne- 
ustále rostly. Třetí čtvrtletí 
je přitom v dopravě tradičně 
nejsilnější. 

Podle hlavního ekonoma 
společnosti Cyrrus Lukáše 
Kovandy objem přeprav 
do jisté míry předznamená-
vá makroekonomický cyklus 
a nejnovější pokles tak je 
nepříznivým znamením. 
„Není náhodné, že ve třetím 
čtvrtletí 2016 došlo také 
poprvé od prvního kvartálu 
2013 k meziročnímu poklesu 
jak celkového objemu tu-
zemského vývozu, tak sou-

časně i objemu dovozu 
do Česka,“ uvedl 

Kovanda. Podle 
něj to může 
znamenat, že 
ekonomický 
růst naráží 
na své limity. 
Na druhé 

straně prý není 
radno dopra-

vu přeceňovat, 
i tak podle odhadů 

vykáže sektor za celý rok 
nadprůměrných 400 mi- 
lionů tun. Tomu napovídá 
i mírně vyšší výběr mýta. 

Nepanikaří ani doprav-
ci. Z rychlého průzkumu 
sdružení Česmad Bohemia 
plyne několik možných 

kamionová doprava 
po letech klesla

Dopravci  
za třetí loňské  

čtvrtletí převezli  

116
milionů tun zboží,  

o 6,5 procenta méně  
než předloni.

Michal Tomeš

Jeden z tradičních hráčů 
české e-commerce, prodejce 
trik se zábavným potiskem 
Bastard.cz, uzavírá deset let 
úspěšného 
působení 
na českém 
trhu. Zakla-
datel Matez 
Jindra očeká-
vá, že e-shop 
dosáhne 
obratu šest-
nácti milionů 
korun a díky 
rostoucí 
poptávce také 
zamíří na trhy 
východní 
Evropy. 

Firma, jež začínala jako 
studentský projekt, byla 
jedinečná. V regionu tehdy 
neexistoval podnik, který by 
žertovný obsah tiskl na tex-
til. Časem si tak firma vybu-
dovala dominantní posta-
vení, a to přestože odvětví 
s žertovným zbožím zasáhla 
finanční krize, která zákaz-
níky odrazovala od nákupů 

zbytného zboží. Pro firmu 
byly podle Jindry důležité 
především poslední Vánoce, 
sezona, během níž až os-
minásobně roste množství 
prodaného zboží. Kvůli tomu 

musela firma 
naskladnit až 
dvacet tisíc 
kusů zboží. 

Příznivé 
hospodářské 
výsledky a vy-
soká poptávka 
po zboží jsou 
důvodem, 
proč se Ba-
stard.cz chys-
tá také 
na ostatní 
evropské trhy. 

„V současnosti působíme 
na Slovensku, v budoucnu 
chceme zamířit do Maďarska 
a Rumunska,“ zmínil Jindra. 
Pro tyto země se podnik roz-
hodl především kvůli tam-
nímu dobrému jménu Česka 
a slabé konkurenci. Právě 
silné konkurenční prostředí 
bylo v minulosti jedním z dů-
vodů, proč firma opustila 
Německo.  více e15.cz

Bastard.cz chystá 
expanzi na východ

E-shop letos 
očekává obrat 
šestnáct milionů  
korun a chce 
postupně zamířit 
do Maďarska 
a Rumunska.

vysvětlení. Statistiku mohla 
ovlivnit vyšší srovnávací zá-
kladna, když v roce 2015 žila 
vnitrostátní doprava mimo 
jiné z boomu stavebních 
prací. Dočerpávaly se totiž 
evropské fondy. Loni narostl 
počet jízd ze zahraničí zpět 
bez vytížení. V německých 
podnicích prý bylo více 
odstávek. 

Důvodem může být i nedo-
statek řidičů, které se v době 
letních dovolených nedařilo 
pokrýt náhradníky. V nepo-
slední řadě může hrát roli 
i odklon dopravců od Francie 
kvůli tamnímu požadav-
ku na minimální mzdu, 
problémy v Rusku a Turecku 
a migrační krize u Lamanš-
ského průlivu.  

 pramen ministerstvo dopravy

nákladní silniční 
přeprava ve třetím 
čtvrtletí (v milionech tun)

2015 2016

vnitrostátní 124 116

mezinárodní 16 11

celkem 140 127

ZakoLísání. objem přeprav nákladů po silnicích může do jisté míry předznamenávat makroekono-
mický cyklus, takže nejnovější pokles by bylo možné vykládat jako nepříznivé znamení. 
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Údaje o maloobchodních 
tržbách za listopad ukazují, 
že hospodářský růst v Česku 
na konci roku zrychlil a jeho 
tahounem je soukromá spo-
třeba. Český statistický úřad 
uvedl, že tržby v maloobcho-
dě bez aut loni v listopadu 
zrychlily meziroční růst 
na 7,9 procenta z říjnových 
dvou procent. Nejvíce rostl 
internetový prodej. Růst 

tržeb podle ekonomů také 
přispívá k růstu inflace.

„Rychlý růst maloob-
chodních tržeb ukazuje, že 
spotřeba domácností byla 
i v závěru loňského roku 
velmi důležitým příspěvkem 
k růstu HDP. Sílící poptávka 
napomáhá pozvolnému 
růstu inflace,“ uvedl hlavní 
ekonom Deloitte David 
Marek. /čtk/  více e15.cz

ekonomiku táhla 
soukromá spotřeba

Meziroční vývoj tržeb maloobchodu (v procentech)
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http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/makroekonomicka-data/maloobchodni-trzby-v-listopadu-zrychlily-rust-na-7-9-procenta-1327579
http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/makroekonomicka-data/maloobchodni-trzby-v-listopadu-zrychlily-rust-na-7-9-procenta-1327579
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n Kvůli předloňským 
vedrům bylo málo 
chmele a jeho cena 
stoupla. Ani to ale 
tržbám za prodej ne-
pomohlo.

Dušan Kütner

Velmi podprůměrná úroda 
chmele na podzim 2015 se 
podepsala na tržbách za ze-
lené zlato. Příjmy hlavního 
obchodníka s chmelem, spo-
lečnosti Bohemia Hop, za pro-
dej klesly v účetním roce 
od předloňského července 
do loňského června o téměř 
desetinu na 312 milionů 
korun. Zavedl ovšem úsporná 
opatření, díky nimž se mu po-

neúroda chmele připravila 
prodejce o desítky milionů 

NEUVĚŘITELNÉ 
MOŽNOSTI 
ESTETICKÉ 
MEDICÍNY

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz

čtvrtek 12.1.2017 od 17:00 hodin

Palác knih Luxor
Václavské nám. 41, Praha 1

262633/152� inzerce

dařilo zpětinásobil zisk na 5,1 
milionu korun. „Byla to již 
třetí sklizeň s podprůměrnou 
produkcí za poslední čtyři 
roky. Na trhu tedy již nebyly 
zásoby českého chmele ze 
starších sklizní, které by ten-
to výpadek mohly kompenzo-

vat,“ uvedl předseda předsta-
venstva firmy Zdeněk Rosa. 

Předloni pěstitelé sklidili 
kvůli vysokým teplotám  
4843 tun chmele, což byla 
druhá nejnižší úroda od roku 
2010. Chuť si mohli spravit 
při loňské sklizni, která by 
podle dřívějších odhadů měla 

dosáhnout šesti tisíc tun – 
byť i toto množství znamená 
z dlouhodobého hlediska 
průměr. V důsledku neúrody 
zdražil chmel. Obvykle se dá 
tuna chmele koupit za dvě stě 
až tři sta tisíc korun, předloni 
stál až dvojnásobek. Ani to 
ale tržbám nepomohlo. 

Proti neúrodě se pivovary 
brání uzavíráním dlouhodo-
bých smluv. „Po sklizni násle-
dovala velmi složitá jednání 
s odběrateli, protože celková 
produkce spojená s nízkým 
obsahem hořkých látek 
neumožnila naplnit smluvní 
objemy,“ uvedl Rosa. „Řada 
pivovarů narážela na problém 
již tak nízkého stavu zásob. 
Se všemi odběrateli se však 
podařilo najít shodu a řešení 
do doby další sklizně,“ dodal.

stát přislíbil 
pobídky za 
12,5 miliardy
Korejská firma Nexen Tire 
může získat na stavbu to-
várny na Žatecku veřejnou 
podporu až 3,6 miliardy 
korun. Podle agentury 
CzechInvest je to nejvyšší 
investiční pobídka ze  
72 projektů, jež stát loni 
slíbil podpořit 12,5 miliardy 
korun. Dotyčné firmy slíbily 
vytvořit téměř deset tisíc 
nových pracovních míst. 

Například INA Lanš-
kroun může získat veřejnou 
podporu až 471 milionů 
korun. V březnu spustí 
plnou výrobu v nové hale 
ve Svitavách, kde avizovala 
investici 2,5 miliardy korun.

Jihokorejská investice 
automobilky Hyundai 
do továrny v Mošnově má 
dosáhnout zhruba čtyř mi-
liard korun, strop veřejné 
podpory činí půl miliardy 
korun. /čtk/
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* odhad Pramen Svaz pěstitelů chmele
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n Česko musí letos 
splatit nejvíce dluhů 
ve své historii, ná-
klady na refinanco-
vání přitom mohou 
po ukončení devi-
zových intervencí 
podstatně vzrůst.

Jaroslav Bukovský

Ministerstvo financí má letos 
před sebou rekordní splátku 
dluhů. Do konce roku musí 
vrátit 228 miliard korun 
půjček, nejvíce v historii 
země. Splátka většiny z těch-
to peněz připadá na druhé 
pololetí roku, tedy na období, 
kdy by ČNB už neměla bránit 
volnému pohybu koruny. Ze 
scény tak zmizí poptávka 
zahraničních spekulantů, 
kteří jsou ochotni za nákup 
českých státních dluhopisů 
platit výrazně záporný úrok. 
Nové půjčky na splacení těch 
starších tak mohou vyjít 
stát podstatně dráže než 
doposud.

„Zájem zahraničních 
investorů o české dluhopisy 
po uvolnění koruny prav-
děpodobně prudce opadne. 
Ministerstvo financí proto 
bude muset na pokrytí jejich 

splátek prodat dluhopisy 
domácím investorům, kteří 
ale budou požadovat vyšší 
výnos, rozhodně ne zápor-
ný,“ uvádí ekonom Komerč-
ní banky Marek Dřímal. 
„Náklady financování tak 
letos oproti minulému roku 
vzrostou, stále však budou 
v historickém kontextu rela-
tivně nízké,“ dodává hlavní 
ekonom ING Jakub Seidler.

Během intervencí přitom 
ministerstvo spoléhalo 
na zahraničí jako na hlavní 
odbytiště dluhopisů. Jen loni 
do konce listopadu skoupili 
přespolní investoři s vidinou 
budoucího posílení české 
měny dluhopisy za  
118 miliard korun, tedy  
62 procent celkové loňské 
emise. Domácí hráči naopak 
dali od českého dluhu ruce 

pryč. Za jedenáct měsíců loň-
ského roku prodaly tuzemské 
banky státní dluhopisy za  
143 miliard korun, silnější 
odliv domácího kapitálu 
z vládního dluhu Česko do-
sud nezažilo. „Držet dluhopi-
sy se záporným výnosem pro 
ně nedává příliš velký smysl,“ 
připomíná hlavní ekonom 
UniCreditu Pavel Sobíšek.

Vysoké letošní dluhové 
splátky jdou zčásti na vrub 
trendu sílící emise krátkodo-
bého dluhu, který vyvrcholil 
v loňském roce. Necelých  
60 haléřů z každé loni půjče-
né koruny na dluhopisových 
trzích tak musí Česko vrátit 
nejpozději do tří let. Rychleji 
rostl krátkodobý dluh napo-
sledy v roce 1994. Důvodem 
je výdělek státu díky nega-
tivním sazbám. Za bondy 

s dvouletou splatností, které 
jsou podle odborníků nejčas-
tějším cílem zahraničních 
spekulantů, investoři podle 
dat agentury Reuters aktuál-
ně zaplatí státu úrok  
1,22 procenta ročně, což 
z nich momentálně dělá 
nejztrátovější investici 
do státních dluhopisů napříč 
světem. Ministerstvo i přesto 
neočekává problémy s letoš-
ním refinancováním dluhu.

Éra levného vládního 
dluhu vrcholí

PSA Group loni prodala rekordní počet aut

Odbyt francouzské skupiny PSA Group se loni zvýšil 
 o 5,8 procenta na 3,146 milionu vozů. Pomohl pokračující 
růst evropského trhu a silný prodej aut značky Peugeot 
v Íránu. Globální prodej automobilky loni překonal hrani-
ci tří milionů poprvé od roku 2011.  

Huawei loni zvýšil tržby na 25,7 miliardy dolarů

Spotřebitelská divize čínského výrobce telekomunikační 
techniky Huawei za loňský rok předpokládá zvýšení tržeb 
o 42 procent na 25,7 miliardy dolarů. Prodej chytrých 
telefonů se podle jejích odhadů zvýšil o 29 procent  
na 139 milionů přístrojů. 

Světová banka: Ekonomika letos silně poroste

Růst světové ekonomiky letos výrazně zrychlí až na  
2,7 procenta, tvrdí Světová banka. Loni tempo zpomalilo 
na 2,3 procenta, nejníže od finanční krize z konce minulé-
ho desetiletí. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

austrálie 1 18,972

Čína 1 3,711

Dánsko 1 3,635

Emu 1 27,020

chorvatsko 1 3,576

Japonsko 100 22,121

Kanada 1 19,412

maďarsko 100 8,732

norsko 1 2,981

polsko 1 6,181

rusko 100 42,654

Švédsko 1 2,823

Švýcarsko 1 25,203

turecko 1 6,633

usa 1 25,721

Velká británie 1 31,152

Kurzovní lístek ČnB Platnost od 11. 1. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

cEtV 64,90   0,62 % 

ČEZ 429,60   1,39 % 

Erste bank 769,90   -1,04 % 

Fortuna 88,00   -0,79 % 

Kofola 376,20   4,44 % 

Kb 883,10   -0,27 % 

moneta 81,70   -0,18 % 

o2 cr 270,00   0,78 % 

pegas 772,00   0,92 % 

philip mor. Čr 13 014,00   0,05 % 

tmr 655,00 0,00 %

unipetrol 181,50   -0,14 % 

VIG 599,40   1,05% 

Celkový objem (v tisících korun) 512 620

akcie na pražské burze 11. 1. 2017 

Vývoj objemu splatných českých státních dluhopisů
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Politbyro v Číně
Stejně jako zasedání ame-
rického Fedu, i schůze čínské 
Ústřední ekonomické pracovní 
konference se točí kolem ekono-
mických cílů a priorit na příští 
rok. Vzhledem k návrhům z po-
sledního zasedání politbyra  
z 9. prosince se od tohoto shro-
máždění úplně mnoho nečeká: 
musí být vytvořeno zdání konzi-
stence a klidu do příštího roku, 
kdy dojde k „výměně kádrů“. 
Proto budou zadány stejné 
úkoly jako dříve: snížení kapacit 
a zásob v ekonomice, snížení 
nákladů a dluhové zátěže a cel-
kové posílení slabých stránek 
ekonomiky. Na druhou stranu 
je potřeba sledovat jakékoliv 
závěry tohoto orgánu, proto-
že důsledky či špatná řešení 
strukturálních problémů mají 
velký potenciál pro generování 
ekonomických šoků do globální 
ekonomiky.

K výše uvedenému lze ještě 
přidat dynamiku trhu s bydle-
ním ve velkých městech, inflaci 
a měnovou politiku, která by 
se měla začít zpřísňovat. To by 
dále podvázalo zpomalující eko-
nomický růst. Poslední výzvou je 
pak kurz jüanu a kapitálový od-
liv, které hrozí devalvací kurzu 
a kapitálové kontroly nemusejí 
být efektivní. Ač Čína tedy není 
aktuálně v popředí zájmu trhů, 
tak se tam může rychle objevit.

autor je analytikem komerční banky

Z parketu

David Kocourek

stát ve středeční aukci 
jednoletého státního 
dluhopisu dosáhl průměrného 
záporného výnosu  
1,72 procenta, což je nejnižší 
úrok, na který ministerstvo 
financí prozatím historicky 
dosáhlo. stát prodal bondy 
za 12 miliard korun, investoři 
přitom hodlali investovat až 
32,3 miliardy. podle odhadu 
ekonomů skoupili většinu 
emise zahraniční spekulanti 
na posílení koruny. nejblíže je 
momentálně výnosu českých 
bondů Švýcarsko, za jeho 
bond splatný za jeden rok 
investoři platí roční úrok 
kolem jednoho procenta.

nové  
výnosové dno 



n Takřka polovinu 
loňských zakázek se 
obchodníkům Airbu-
su podařilo uzavřít až 
na sklonku  loňského 
roku.

Evropský výrobce letadel 
Airbus loni zvýšil dodávky 
zákazníkům o osm procent 
na rekordních 688 letounů, 
čímž překročil vlastní plán 
dodat 650 letadel. Pátým 
rokem po sobě ale zaostal 
za svým americkým konku-
rentem Boeingem, který do-
dal klientům o 60 strojů více 
a zůstal největším výrobcem 
a dodavatelem letadel na svě-
tě. Airbus nicméně díky 
silnému růstu v závěru roku 
znovu překonal svého hlavní-
ho soupeře vzhledem k počtu 

zakázek. Airbus za loňský rok 
získal nové zakázky na  
731 letounů. Boeing minulý 
týden oznámil, že jich přijal 
668, což bylo 80 letadel pod 
plánem. Oběma výrobcům 
se přitom loni počet zakázek 
proti předešlému roku výraz-
ně snížil, Airbus jich předloni 
zaznamenal 1029. Šéf prodeje 
Airbusu John Leahy ovšem 
varoval před dalším pokle-
sem v letošním roce. Dodávky 
zákazníkům by ale měl Air-
bus ještě několik let postupně 
zvyšovat, řekl Leahy. 

Airbus takřka polovinu 
loňských zakázek, konkrétně 
321, zaúčtoval až v posledním 
měsíci roku. Mezi ně patří do-
hoda o prodeji zhruba stovky 
letounů íránskému přepravci 
IranAir, z nichž první by měl 
Airbus dodat do Íránu právě 
v tomto týdnu. /čtk/

airbus opět zaostal za Boeingem
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nová LetadLa. airbus by měl i přes klesající objemy zakázek v příštích letech nadále zvyšovat 
dodávky nových letadel.

fo
to

 re
ut

er
s 

n Číňané bitcoiny 
využívají k obcházení 
limitů pro převody 
jüanu na americké 
dolary. 

Čínská centrální banka 
začala vyšetřovat bitcoinové 
burzy v Pekingu a Šanghaji 
pro podezření z manipulace 
s trhem, praní špinavých 
peněz a další trestné činy. 
V hledáčku centrální banky 
skončily burzy BTCC, Huobi 
a OKCoin. Hodnota bitcoinu 

se po zprávě na evropské 
burze Bitstamp v reakci pro-
padla o zhruba pět procent 
na 863 dolarů. Už minulý 
týden se bitcoin po prudkém 
růstu za loňský rok propadl 
o více než pětinu zpět pod ti-
síc dolarů. Za celý loňský rok 
bitcoin získal 125 procent.

Loni kurz bitcoinu podpo-
řila právě silnější poptávka 
v Číně, která byla do značné 
míry důsledkem oslabování 
čínského jüanu. Ten ztratil 
proti dolaru sedm procent 
a vedl si nejhůře za více 

než 20 let. Podle analytika 
Martina Vlčka z firmy BH 
Securities jsou za nedávným 
poklesem bitcoinu obavy, 
že čínské úřady se na tuto 
měnu více zaměří. Bitcoin 
totiž Číňané často používají 
k obcházení limitu na převo-
dy čínské měny do americ-
kého dolaru. Obchodování 
s bitcoinem v Číně podle 
různých, těžko ověřitelných 
údajů představuje většinu 
světového objemu obchodů 
s touto měnou, dodal Vlček. 
/čtk/

Čína vyšetřuje bitcoinové burzy

fo
to

 re
ut

er
s

 
Těžaři ropy a zemního 
plynu po dvou letech 
škrtů letos mírně zvýší 
investiční výdaje. Tvrdí to 
konzultanti společnosti 
Wood Mackenzie. Těžaři 
reagují na růst cen ropy. 

Výdaje by se měly 
zvýšit asi o tři procenta 
na 450 miliard dolarů. 
Nejvýraznější nárůst firma 
čeká u těžby z břidlicových 
zdrojů v USA. Firma 
odhaduje, že ceny ropy 
se letos zvýší v průměru 
na 57 dolarů za barel. /čtk/

těžaři letos 
zvýší investice 



 

| 10 | ZahraniČí

fo
to

 re
ut

er
s

n Barack Obama se 
rozhodl pomyslnou 
tečku za osmi lety 
svého prezidentské-
ho mandátu učinit 
v domovském Chica-
gu, kde v roce 2008 
pronesl vítězný projev 
po vyhraných prezi-
dentských volbách.

Téměř hodinovým projevem 
v přeplněném kongresovém 
sále McCormick Place se 
v úterý rozloučil Barack 
Obama se svou funkcí 
v Bílém domě. „Díky vám je 
Amerika téměř v každém 
ohledu lepším, silnějším 
místem, než byla, když jsme 
začínali,“ uvedl Obama 
před tisíci shromážděných, 
„Opouštím dnes večer 
toto pódium s ještě větším 
optimismem, než když 
jsme začínali, protože vím, 
že naše práce nejen tolika 
Američanům pomohla, ale 
že jich tolik inspirovala.“ 

Za úspěchy své vlády do-
sluhující prezident označil 
například hospodářský roz-
voj a růst počtu pracovních 
míst, zdravotní reformu 

známou jako Obamacare, 
navázání diplomatických 
vztahů s Kubou, zabití 
vůdce al-Káidy Usámy bin 
Ládina či zlepšení postavení 
homosexuálů v zemi.

Spojené státy ale podle 
něj budou muset dál řešit 

i řadu problémů. Jedním 
z nich je rasové napětí, 
které podle něj na rozdíl 
od očekávání mnoha lidí 
jeho nástupem do funkce 
amerického prezidenta 
neskončilo. Překonat je 
podle Obamy třeba také 

přetrvávající nerovnost, 
která ohrožuje demokratic-
ké principy v zemi.

Rivalové jako Rusko nebo 
Čína se nemohou vyrovnat 
vlivu USA ve světě, pokud se 
Amerika nevzdá svých hod-
not a nezmění se v další vel-

kou zemi, která šikanuje své 
menší sousedy, uvedl Obama 
v posledním proslovu.

Krátce narazil také 
na svého nástupce Donal-
da Trumpa a jeho výzvu, 
která zazněla v předvolební 
kampani, aby muslimové 
měli dočasně zakázán 
vstup do země. „Odmítám 
diskriminaci muslimských 
Američanů,“ uvedl končící 
šéf Bílého domu a dočkal se 
bouřlivého potlesku. „Jsou 
stejní vlastenci jako my,“ 
dodal.

Americká demokracie 
podle Obamy potřebuje vět-
ší zapojení lidí do politiky 
a to „nejen když jsou volby, 
nejen když je v sázce váš 
vlastní úzký zájem“. Pokud 
jsou nespokojení se součas-
ným stavem, měli by podle 
odcházejícího amerického 
prezidenta lidé sami kandi-
dovat na nejrůznější funkce 
a pokusit se o změnu. „Naše 
ústava je pozoruhodný, 
krásný dar. Ale ve skuteč-
nosti je to jen kus perga-
menu. Sama o sobě nemá 
sílu. Tu jí dáváme my, lidé 
– svým angažmá a volbami, 
které činíme,“ připomněl 
všem odstupující prezident 
USA. /čtk/

obama: Usa jsou lepším 
a silnějším místem než dřív 

n Na první tiskové 
konferenci nastu-
pujícího prezidenta 
USA Donalda Trum-
pa po listopadovém 
volebním vítězství se 
hrálo „ruskými  
kartami“. 

Zprávy o kompromitujících 
materiálech údajně shro-
mažďovaných v Rusku jsou 
možná dílem špionážních 
služeb. Před novináři z ce-
lého světa to včera v New 
Yorku prohlásil budoucí pre-
zident USA Donald Trump. 

Reagoval tím na posled-
ní  zprávy amerických médií, 
podle nichž na něj ruská 
rozvědka shromáždila kom-
promitující materiál osobní 
i finanční povahy. Podle 
nepotvrzených informací 
tajných služeb USA, na které 
se média odvolávají, chtěla 
Moskva Trumpa v budoucnu 
vydírat. Kreml toto obvinění 
rozhořčeně popřel.

Trump zopakoval své twi-
tterové hlášky, že publikova-
né informace jsou smyšlené 
a dala je dohromady skupina 
jeho „nemocných odpůrců“. 
Nic takového se podle něj 
nemělo dostat do novin. „Je 
to absolutně odporné,“ řekl.

Budoucí prezident na kon-
ferenci také připustil, že 
Rusko stálo za hackerskými 
útoky na USA během voleb. 
Podle něj se jich však dopou-
štějí i jiné země, například 
Čína. Demokraté na rozdíl 
od republikánů podle něj 
nedostatečně chránili své 
servery před kyberútoky.

Trump současně ne-
považuje přízeň ruského 
prezidenta Vladimira Putina 
za chybu, ale spíš za bonus. 
Doufá prý, že se s šéfem 
Kremlu dohodne, zatím to 
ale neví. Vůči Rusku nemá 
žádné závazky.

Už během kampaně jako 
kandidát neskrýval zájem 

na zlepšení vztahů s Mosk-
vou, jež se na sklonku éry 
jeho předchůdce ocitly 
na budu mrazu. Trumpovy 
proruské sympatie stejně 

jako kritické glosy na adresu 
NATO, vyvolaly údiv a obavy 
v metropolích spojenců 
a optimistická očekávání 
v Moskvě. /čtk/  více e15.cz

trump připustil hackerské útoky ruska

Donald trump se oddělí od svého rozsáhlého majetku. Jeho práv-
nička včera během tiskové konference řekla, že zvolený prezident 
převede všechna aktiva do fondu, který budou řídit jeho dva syno-
vé. magnát dosud řídil několik hotelů a golfových hřišť po celém 
světě. podle právničky odejde trump ze všech pozic v holdingu 
trump organization a na vedení holdingu se přestane podílet 
i jeho dcera Ivanka. Je manželkou Jareda Kushnera, jehož trump 
jmenoval jedním ze svých hlavních poradců. právník také sdělil, 
že veškerý zisk, který bude pocházet ze zahraničí z trumpových 
hotelů, bude darován americkému ministerstvu financí.

oddělí se 
od svého majetku
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PRÁVĚ V PRODEJI

CHOROBY NAŠICH PREZIDENTŮ
JAK OVLIVNILY JEJICH ŽIVOT I ÚŘAD

264740/10� inzerce

Můžeme
Yes we can. Slova, se kterými 
Barack Obama do vysoké po-
litiky přicházel a se kterými 
teď po dvou prezidentských 
obdobích odchází. Vyprodaný 
veletržní palác v Chicagu, od-
kud před osmi lety jako 47letý 
do Bílého domu odjížděl, se 
přišel rozloučit a chtěl slyšet 
právě tato slova.

Letiště v Chicagu zaplnili 
Obamovi fanoušci z celých 
Států. Byla to jejich poslední 
šance potkat se s preziden-
tem v úřadu a také být sou-
částí historického okamžiku 
– jeho posledního prezident-
ského projevu. Dojatí byli už 
na letišti a stejně se dojímali 
před projevem i během něj. 

Obama nezklamal. Pokud 
je v něčem znamenitý, 
pak jsou to jeho projevy 
a schopnost mluvit k lidem. 
Jak poznamenali v narážce 
na rétorické schopnosti Do-
nalda Trumpa komentátoři: 
važme si toho a zaryjme si 
tento proslov do paměti, byl 
totiž na dlouhou dobu z pre-
zidentových úst poslední. 
Nečekala se přílišná kritika, 
ale naopak pozitivní tón. To 
právě teď Amerika potřebuje. 

Musíme v klidu předat vládu 
nově zvolenému prezidentovi 
stejně, jako ji mně předal pre-
zident Bush, zmínil znovu. To 
je demokracie. Vyjmenoval 
úspěchy své vlády, zejména 
zvládnutou ekonomickou 
krizi a dopadení bin Ládina.
Kdo z nás by čekal, že tohle 
vše se za osm let podaří? 

No, mnohé se také nepoda-
řilo. Rasismus z amerických 
měst nezmizel, kriminalita 
v jeho domovském Chicagu 
vzrůstá každým rokem, 
společnost se vlivem před-
volební kampaně značně 
rozdvojila. Lidé mají strach 
z imigrantů. Trefně Obama 
poukázal na podobné reakce 
na přílivy imigrantů z Irska, 
Itálie nebo Polska opakující 
se mnohokrát v historii. Čím 
by Amerika byla bez italsko-
-amerických restaurací nebo 
oslav svátku svatého Patrika? 
Je to na vás – občanech!

Kromě vyznání lásky 
manželce Michelle, během 
níž ukápla Obamovi nejedna 
slza, a přátelství viceprezi-
dentu Joe Bidenovi bylo právě 
toto nejsilnější poselství 
poslední řeči. Nestěžujte si 
na politiky, ale sami běžte 
do ulic a kandidujte. Nežijte 
v bublinách, ale s politickými 
odpůrci se sejděte tváří v tvář 
a diskutujte s nimi. Můžeme, 
dokážeme to.

autorka je novinářka žijící v usa

Náš člověk v USA

Julie Urbišová

 Naše demokracie je ohrožená vždy, když ji 
bereme za samozřejmou. My všichni, nehledě 
na stranickou příslušnost, bychom se měli věno-
vat přestavbě našich demokratických institucí.

 Náklady na zdravotní péči rostou nejpomalej-
ším tempem za posledních padesát let. Pokud 
kdokoli připraví návrh, který bude prokazatelně 
lepší než změny, jež jsme v systému zdravotní 
péče učinili,a který zajistí levnější pojištění pro 
stejný počet lidí, veřejně ho podpořím.

 Přes veškerý pokrok, kterého jsme dosáhli, 
víme, že to není dost. Naše hospodářství 
nefunguje natolik dobře a neroste tak rychle, 
když se něktěří přiživují na rostoucí střední 
třídě. Velká nerovnost je zhoubou i pro naše 
demokratické zásady, 

 řekl v chicagu barack obama 

Proud uchazečů o azyl 
do německa loni zeslábl
Do Německa v loňském roce 
přišlo zhruba 280 tisíc bě-
ženců s tím, že získají v zemi 
azyl. Je to přibližně třikrát 
méně než v roce 2015, kdy to 
bylo 890 tisíc lidí. Aktuální 
čísla včera v Berlíně zveřej-
nil spolkový ministr vnitra 
Thomas de Maizière.

„Migrační dění se podaři-
lo uspořádat, usměrnit,“ je 

přesvědčen Maizière, který 
za výrazným poklesem vidí 
hlavně uzavření balkánské 
migrační trasy a dohodu 
Evropské unie s Tureckem 
o vracení některých imi-
grantů na turecké území. 
Ministr také poznamenal, 
že na celkové loňské bilanci 
mají výrazný podíl hlavně 
první tři měsíce roku 2016, 

kdy ještě do spolkové repub-
liky proudilo velké množství 
uprchlíků.

Spolkový úřad pro migraci 
loni přijal 745 545 žádostí 
o azyl, což je o 270 tisíc více 
než v roce 2015. Zhruba 
36 procent žádostí o azyl 
podali Syřané, 17 procent 
Afghánci a 13 procent Iráča-
né. /čtk/

Muscat: Malta se v čele EU 
soustředí na migraci 

Státy EU se musejí jasně 
shodnout na nutnosti výraz-
ně zlepšit ochranu pozemní 
i námořní hranice bloku 
předtím, než bude možné 
hledat dohodu o podobě 
trvalého systému přerozdě-
lování žadatelů o azyl mezi 

zeměmi. Migrační proble-
matika je jedním z klíčových 
témat nové předsednické 
země unie Malty. Řekl to její 
premiér Joseph Muscat.

Rebelové umožní opravu 
zdroje vody pro Damašek
Syrská vláda se dohodla 
s povstalci, kteří mají pod 

kontrolou údolí Barada, že 
rebelové umožní technikům 
přístup k poškozenému zdro-
ji pitné vody pro Damašek. 
Oznámil to guvernér provin-
cie Damašek, která hlavní 
metropoli obklopuje. Zdroj 
nefunguje od prosince, vodu 
tak dostává jen asi 70 pro- 
cent obyvatel Damašku 
a přilehlých oblastí. /čtk/

Krátce
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Daniel Novák

 Tým připravující met-
ropolitní plán se v lednu 
zase dává do práce. Budou 
na plánu dělat titíž lidé, 
kteří na podzim odešli 
kvůli odvolání Petra Hla-
váčka a Romana Koutské-
ho?
Ano. Většina z původních 
zaměstnanců již podepisuje 
nové smlouvy. Doplníme 
je ještě pravděpodobně 
o několik nově příchozích. 
Tým bude tedy větší než ten 
původní. 

 Takže odvolání vašeho 
předchůdce Petra Hlaváčka 
byla blamáž?
Řečeno diplomaticky, byla to 
nešťastná situace. Celkově 
to práci na metropolitním 
plánu zdrželo. Situace 
ovšem nevznikla v létě, je to 
výsledek dva roky trvající-
ho cirkusu kolem přípravy 
plánu. Objektivně je Petra 
Hlaváčka velká škoda. Je to 
mimořádná osobnost, jakých 
moc není. Praha by si měla 
lidi jeho typu hýčkat. 

 Když budou metropo-
litní plán připravovat titíž 
lidé, bude něco jinak?
Potřebujeme zřídit něco jako 
radu plánu. Její fungování 
bude podobné kontrolním 
dnům na stavbách: zpra-
covatelský tým se bude 
pravidelně scházet s členy 
rady plánu a podrobně je 
informovat, v jaké fázi se 
plán nachází, jaké problémy 
se řeší. Nepochybné také je, 
že se musí lépe rozjet komu-
nikace.

 
 Je IPR příliš vystaven 

politickým tlakům?
Když nastoupí nová politická 
garnitura, často rozstřílí pro-
jekty svých předchůdců. A to 
je věc, která město poškozu-
je. Tato instituce funguje tři 

Praha 
se uzamkla  
nové výstavbě

 Sedmdesát procent 
Prahy má dvě patra. 
I kvůli tomu má 
ve srovnání s Vídní, 
Berlínem nebo třeba 
s Londýnem asi 
poloviční hustotu 
osídlení, což ale 
znamená i dražší 
provoz.

roky a za tu dobu měla čtyři 
ředitele. Nejde o to, jak kdo 
institut řídil nebo neřídil. 
Nikdo nedostal čas nějaké 
řízení ani nastavit. Je ale tře-
ba říci, že stejně intenzivně 
se střídali i radní magistrátu 
pro územní rozvoj. Takže 
ředitel IPR a jeho protějšek 
na magistrátu nedostali pří-
ležitost působit ve funkčním 
tandemu.

       
 Proč jsou to tak horké 

pozice? Protože ovlivňují 
byznys velkých peněz?
Zejména v Praze územní 
plánování bylo, je a bude 
konfliktní. Na každém metru 
čtverečním je obrovský tlak 
a střet nejrůznějších zájmů, 
z toho nemůže vzniknout 
nic jiného než nepříjemný 
kompromis. Žádný radní pro 
územní rozvoj nikdy nebyl 
slavný.  

 Je reálné, aby se návrh 
metropolitního plánu 
dostal ještě letos do první 
fáze veřejného projedná-
vání?
Udělám všechno pro to, aby 
to tak bylo. Má to ale několik 
podmínek, které zatím 
nejsou splněné. Například že 
bude ředitel odboru územ-
ního rozvoje na magistrátu. 
Je nutným partnerem pro to, 
aby se návrh do projednává-
ní dostal. Dneska totiž návrh 
nemáme ani řádně komu 
odevzdat.

 IPR loni schytal kritiku 
za to, že neslyší na změny 
v návrhu metropolitního 
plánu. Změníte to?
Jsme přesvědčeni, že model, 
jak jsme ho navrhli, je 
funkční. Pokud z diskuze 
vzejde například potřeba 
malé úpravy, jsme ochotni 
ji udělat. Jenom se musí 
najít i konkrétní řešení, 
jak to udělat. Všichni se 
třeba shodneme, že má být 
výšková regulace. Různí lidé 
mají ale výhrady k tomu, jak 
jsme ji v plánu vyřešili. Už 
ale nezaznívá, jak to má být 
správně.

 Zaplaví Prahu mrako-
drapy?
Mrakodrapy jsou mediálně 
vděčné téma. Současně je 
to ale problém, který Prahu 
pálí asi ze všeho nejméně. 
Praha je v UNESCO, je velmi 
přísně chráněná, takže tady 
vznik nějakého Manhattanu 
nehrozí. A je to dobře. Výš-
kových staveb se sem vejde 
pár. Z hlediska městského 
plánování je to marginální 

n Před měsícem se novým šéfem institutu plánování 
a rozvoje Prahy stal ondřej Boháč. V čele organizace 
připravující strategicky důležitý Metropolitní plán Prahy 
vystřídal Petra Hlaváčka. Ten na IPR skončil, protože odmítl 
odvolat architekta Romana Koutského, jehož tým na plánu 
pracoval. Koutský a jeho lidé se nyní paradoxně vracejí zpět. 
„Řečeno diplomaticky, byla to nešťastná situace. Celkově to 
práci na metropolitním plánu zdrželo,“ říká ředitel institutu, 
který určuje, jak bude Praha vypadat v příštích desetiletích.
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Vystudoval 
geografii 
na přírodově-
decké fakultě 
univerzity 
Karlovy. působil v občanském 
sdružení oživení. od roku 
2006 pracoval na pražském 
magistrátu. V roce 2011 
se stal poradcem prvního 
náměstka primátora, o dva 
roky později stanul v čele 
odboru kanceláře primátora. 
Zástupcem ředitele Ipr 
se stal v roce 2015. loni 
v prosinci byl jmenován 
šéfem institutu.

ondřej  
Boháč (34)

téma. Problémem Prahy 
je, že je to dvoupatrová 
metropole. Sedmdesát 
procent Prahy má dvě patra. 
I kvůli tomu má ve srovnání 
s Vídní, Berlínem nebo třeba 
s Londýnem asi poloviční 
hustotu osídlení, což ale 
znamená i dražší provoz. 
V případě velkých rozvojo-
vých území není důvod, aby 
tam stavby neměly šest osm 
pater nebo třeba dvanáct 
pater.

 
 Jste pro to, aby si deve-

lopeři stavěli domy vysoké, 
jak je napadne?
Výšková regulace Prahy je 
velice důležité téma. Město 
má říkat, jak mají být stavby 
v konkrétní lokalitě vysoké 
a objemné. Developerovi ale 
současně musí jasně říci, 
že když tato pravidla splní, 
nikdo mu nebude překážet 
ve výstavbě. 

 Jak se vypořádáte s opa-
kovanou kritikou, že k vel-
kým rozvojovým územím 
typu Bubnů nebyly v rámci 
přípravy metropolitního 
plánu vypracovány detailní 
studie?
Praha má nyní na těchto 
územích stavební uzávěry. 
Na začátku to byl dobře 
míněný nástroj. Měl zabrá-
nit, aby se zastavěl tu jeden 
kus, tu druhý kus velkého 
území, aniž by bylo jasné, 
jak má nová čtvrť jako celek 
vypadat. Jenže shodnout se 
na podrobnějším plánu se 
za těch šestnáct let nepoda-
řilo ani v jednom jediném 
transformačním území. Je to 
evidentně slepá ulička a byli 
bychom blázni, abychom 
v ní pokračovali dál. Tato 
území si podrobnější doku-
mentaci rozhodně zaslouží 
a my také navrhujeme, 
aby pro ně vzniklo takové 
„spodní patro“ metropolit-
ního plánu v podrobnějším 
měřítku. Ale česká legislati-
va je dost komplikovaná.

 Navrhujete stavební 
uzávěry zrušit?
Jsou místa, kde jsou již 
stavební uzávěry nesmyslné, 
a mohla by se využívat. Na-
příklad z malé části nákla-
dového nádraží Žižkov by 
mohla být stavební uzávěra 
sejmuta. Je to místo, které je 
urbanisticky jasně defino-
vané. Není tam na co čekat. 
Podobné to může být napří-
klad podél Argentinské ulice 
v Bubnech. Ale samozřej-
mě v územích, kde musíte 
nově zakládat i uliční síť, je 

podrobnější studie na místě. 
To, že Praha dosud velká 
rozvojová území nevyužívá, 
je chyba. 

 Proč je to chyba?
Už dnes je problém, že se 
Praha místo nového využí-

 Česko je 
130. na světě v délce 
stavebního řízení. 
Mezi Papuou-Novou 
Guineou a Čadem.

vání brownfieldů rozšiřuje 
na okrajích. Vzniká tak 
pověstná sídelní kaše, která 
je pro město drahá. Město je 
navíc dnes jistým způso-
bem zamčené. Sice jsou 
pozemky, kde by se mohlo 
stavět, ale nedělá se to. A to 
je problém, který se plně 
projeví třeba za deset let. 
Je to podobné, jako když se 
mluví o tom, že vysychá kra-
jina. Pokud se teď nezačnou 
vysazovat remízky a dělat 
další opatření, za deset let 
skutečně nebudeme mít 
vodu. S městem je to podob-
né. Musíme začít něco dělat 

hned, aby to za deset let 
přineslo výsledek. Nebo se 
na to vykašleme a budeme 
mít problém. Což se ostatně 
již ukazuje, vzhledem 
ke stagnující výstavbě bytů 
vylétlo nájemné za minu-
lý rok o čtrnáct procent 
nahoru. 

 Jak přísně by mělo měs-
to developerskou výstavbu 
regulovat?
Regulace má být přísná. Ale 
pokud někdo přísnou regu-
laci splňuje, tak mu město 
nemá překážet, aby mohl 
stavět. 

 Developeři tedy mají 
pravdu, když pláčou, že 
nemůžou stavět?
Naše stavební legislativa je 
postavena tak, že stát chce 
kontrolovat skoro všechno. 
Stavebník, ať už developer 
nebo stavitel jednoho rodin-
ného domu, tak musí běžet 
šílený maraton po všech 
možných razítkách a úřa-
dech. Často úplně absurd-
ních – musíte třeba získávat 
i razítko od správců tech-
nických sítí, které ve vaší 
ulici sice vůbec nevedou, ale 
mohly by! Na jeden jediný 
malý dům musíte nasbírat 
pětačtyřicet razítek. To je 
proces na roky. Stavíte dům 
pro děti a dostavíte ho pro 
vnoučata. 

 Co s tím?
Povolovací procesy se musejí 
razantně zkrátit. Kdyby trva-
ly dva roky, a ne osm let, kaž- 
dý investor by byl mnohem 
ochotnější bavit se s veřej-
ností a přistupovat na změny 
v projektu. Když vám někdo 
na konci maratonu řekne, 
že tamhle jste vzal patník, 
vezměte to ještě jednou, tak 
se jdete rvát. Neúměrná dél-
ka stavebního řízení vytváří 
neochotu developera bavit 
se s okolím, což je přitom 
nutné. Česko je 130. na světě 
v délce stavebního řízení. 
Mezi Papuou-Novou Guine-
ou a Čadem. To jsou v tomto 
naši sousedé. Stavebník 
musí slyšet „tohle ano“ nebo 
„tohle ne“, samozřejmě 
nesmíme povolovat všechno. 
Musíme to však říkat rychle. 
V Česku je k výstavbě domu 
potřeba třiatřiceti právních 
úkonů. Více je v Evropě už 
jenom v Rusku.



Drobná  
náplast  
pro Olomouc
Po řadě neúspěchů mohou 
olomoučtí státní zástupci 
slavit první úspěch v rámci 
aféry kolem Jany Nagyové, 
dnes Nečasové. Za údajné 
vyzrazení utajované zprávy 
BIS uložil pražský městský 
soud Janě Nečasové podmí-
něný trest 18 měsíců, lobbis-
tovi Ivu Rittigovi i jeho práv-
níkovi Davidu Michalovi pak 
devítiměsíční podmínku. 
Bývalého poradce ministra 
zemědělství Tomáše Jindru 
soud obvinění zprostil. Podle 
nepravomocného verdiktu 
má Nečasová navíc na tři 
roky zákaz pracovat ve funk-
cích s přístupem k utajova-
ným informacím.

Celá kauza vznikla jako 
jedna z větví rozsáhlé „rea-
lizace“ po zásahu na Úřadu 
vlády v červnu 2013. Podle 
rozsudku se Rittig dozvěděl 
v roce 2012 od Nečasové 
a tehdejšího ministra země-
dělství Petra Bendla, že pre-
miér Petr Nečas dostal uta-
jený materiál BIS. Dovodil, 
že se týká právě jeho, a proto 
poslal svého advokáta Mi-

chala na schůzku s Nečaso-
vou, která prý právníkovi 
obsah zprávy sdělila. Rittig 
pak údajně mohl zakrýt svůj 
vliv na státní orgány. 

Problémem rozsudku je, 
že se opírá pouze o odposle-
chy, v nichž navíc Nečasová 
osobně prakticky nefigu-
ruje, pouze se o ní hovoří. 
Verdikt také pouze částečně 
odpovídá na otázku, zda 
měla Nečasová zprávu vůbec 
k dispozici. Sám soudce 
konstatoval, že není jasné, 
jak se Nečasová ke zprávě 
BIS dostala. Fakticky tak 
nahradil důkazy svou právní 

konstrukcí, což může být 
u odvolacího řízení velký 
problém. Neexistuje ani 
jeden materiální důkaz, 
například otisky prstů, že 
by Nečasová měla zprávu 
v rukách. Ani v trezoru, kde 
byla zpráva uložena, nebylo 
nic, co by jí patřilo. Že by se 
ke zprávě jeho nynější man-
želka dostala, popírá i sám 
tehdejší premiér Nečas. 

A ostatně i z telefonních 
hovorů mělo údajně vyply-
nout, že si Nečasová stěžuje, 
že jí premiér nechce zprávu 

ukázat. Podle verze odsouze-
ných měl mít Michal schůz-
ku s Nečasovou na Úřadu 
vlády, ta jej ale informovala, 
že premiér právě dostal 
nějakou zprávu BIS a že 
soptí nad jejím obsahem. 
Nečasová od něj rovněž měla 
dostat za úkol, aby kontak-
tovala Bendla a řekla mu, že 
Rittig s Jindrou musejí do  
14 dnů opustit jakékoli pozi-
ce a práci pro státní správu. 
Toť vše.
Není bez zajímavosti, že 
vyšetřování provázela řada 
komplikací. Vrchní státní 
zastupitelství v Olomouci 
podalo obžalobu již v březnu 
2015. Soud ale kauzu vrátil 
žalobcům k došetření kvůli 
jejímu vedení v utajeném 
režimu. V listopadu 2015 
pak rozhodnutí pražského 
městského soudu potvrdil 
i Vrchní soud v Praze. Státní 
zástupci poté text upravili 
podle přání soudu, obvině-
ní i právní kvalifikace ale 
zůstaly beze změn. Doplnění 
vyšetřování se opakovaně 
dožadoval také nejvyšší 
státní zástupce Pavel Zeman. 
Otázkou pro odvolací soud 
bude, jak se vůbec postaví 
k odposlechům, když důvody 
pro jejich nařízení byly zjev-
ně zástupné. A zda je Vrchní 
soud v Praze, podobně jako 
v případě Davida Ratha, 
nevyloučí jako důkazní 
materiál. 

autor je publicista a redaktor  
serveru Česká justice

Komentář

Dušan Šrámek

Neexistuje žádný 
materiální důkaz, 
že Nečasová měla 
skutečně zprávu BIS 
v rukách.
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Tvář dne 

 Budu největším tvůrcem 
pracovních míst, jakého kdy Bůh 
stvořil. A to myslím vážně,

řekl na své první tiskové konferenci 
příští prezident usa Donald trump
str. 10
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Glosa

Političtí zoufalci a Babiš
Stalo se očekávané. Poslanci 129 hlasy napříč stranami 
přehlasovali prezidentské veto uvalené na zákon o střetu 
zájmů. Vicepremiér a šéf hnutí ANO Andrej Babiš se podle 
této normy bude muset vzdát, alespoň oficiálně, podstatné 
části svého majetku. A zuří, tentokrát až neočekávaně 
silně. V mnohaminutové reakci na opětovné schválení 
předlohy padla spousta slov. V dolní komoře parlamentu 
sedí zloději, jak už ministr financí mnohokrát řekl, i lháři. 

Navíc je skandální, že lidé takové lháře do sněmovny 
vůbec volí. Premiér a šéf ČSSD je podrazák, aktuálně 
podrazil Babiše, v roce 2003 při volbě prezidenta podrazil 
Miloše Zemana. Za nic nestojí ani neschopní evropští poli-
tici, zvláště ti, kteří velí Evropské unii. Ti zavinili migraci 
i války na Blízkém východě. K ničemu není ani NATO, když 
se nejedná o útočný pakt. Zatímco předseda hnutí ANO to 
vzal zeširoka, my to vezmeme zkrátka. Ano, bude líp. Až 
bude Babiš šéfovat zeměkouli a bude ji řídit jako firmu.
 Jana Havligerová
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Lóže v Royal Albert Hall 
je k mání za 78 milionů 
Londýnská hudební síň 
Royal Albert Hall nabízí 
movitým milovníkům umě-
ní jedinečnou šanci užívat 
si koncertů, filmových udá-
lostí a dalších kulturních 
akcí v blízkosti královny 
Alžběty II. Soukromá lóže 
s 12 místy k sezení jen pět 
oddílů od královniny je na 
prodej v přepočtu za 78 mi- 
lionů korun.

Irglová natočila hudbu 
k filmu Miluji tě modře
Skladatelka a držitelka 
Oscara za filmovou hudbu 
Markéta Irglová natočila 
hudbu pro novou českou 
romantickou komedii Mi-
luji tě modře. Vedle hudby 
Irglové ve filmu zazní také 
skladba zpěváka a sklada-
tele Michaela Foreta s ná-
zvem No Right/No Wrong. 
Snímek režiséra Miloslava 
Šmídmajera bude mít v tu- 
zemských kinech premié-
ru 26. ledna. /čtk/

Krátce

n HBO dnes odvysílá 
dokument Tanečník 
poutavě převypravu-
jící komplikovanou 
kariéru jednoho z nej-
většího talentů baletu 
Sergeje Polunina. 

Iva Přivřelová

Pět let sledoval štáb britské-
ho režiséra Stevena Cantora 
ukrajinskou baletní hvězdu 
Sergeje Polunina. Nejmladší 
sólista londýnského Králov-
ského baletu během té doby 
po různých skandálech Bri-
tánii opustil, pokusil se začít 
znovu v Moskvě, rozhodl se 
skončit s baletem a nakonec 
našel novou motivaci díky 
klipu k písni Take Me to 
Church. Jeho poutavý bouřli-
vý osud zachycený v doku-
mentu Tanečník vysílá dnes 
od 20 hodin HBO. Film je 
ode dneška také přístupný 
ve videotéce HBO GO.

„Natáčení nebylo snadné, 
nerad se nechávám filmo-

o bouřlivém osudu baletní star

Pod rouškou noci 

(gangsterka, usa 2016, 129 minut)
režie a scénář: ben affleck 
hrají: ben affleck, chris messina, 
Zoe saldanaová, chris cooper
Premiéra: 12. ledna
hodnocení: 40 %

nový ZaČátek. Populární klip k songu take Me to Church dodal Poluninovi novou motivaci tančit.
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vat. S režisérem jsem moc 
nekomunikoval. Jednou jsem 
si odbarvil vlasy na blond, 
aby se mnou nechtěli točit. 
Ale producentka Gabrielle 
Tanaová na to zareagova-
la dobře. Poznal jsem, že 
miluje tanec, a začal jsem jí 
důvěřovat,“ vyprávěl taneč-
ník, když v listopadu snímek 
představoval na projekci 

v pražském kulturním pro-
storu Royal.

Film pomocí rozhovorů 
a archivních záběrů vypráví 
také o cestě Polunina z chu-
dé Ukrajiny do světa velkého 
baletu. Jeho otec a babička 
odjeli za prací do zahraničí, 
aby mohli Sergejovi zaplatit 
taneční školu, odloučená 
rodina se pak v době jeho 

dospívání rozpadla. Polunin 
v dokumentu nezakrývá své 
problémy, které mu vynes-
ly přezdívku zlobivý hoch 
baletu. Dnes už žije klidněji, 
medituje a zůstává na volné 
noze, aby mohl pracovat 
jen na projektech, které ho 
zajímají. 

K tomu chce zlepšit pod-
mínky pro baletní profesioná-

ly. „Každý umělec má agenta 
a právníka. Jen tanečníci ne. 
Takže chci přivést k baletu 
manažery, aby se tanečníci 
mohli soustředit pouze na ta-
nec. Aby nemuseli řešit, kde 
budou tančit, s kým, za kolik, 
kupovat si sami letenky 
a vůbec si všechno zařizovat 
sami. Nadace Projekt Polunin 
by měla také sponzorovat 
talentované děti,“ vypočetla 
baletní hvězda.

Tyto nové plány se už 
do filmu, jenž se stříhal celý 
rok, nevešly. Dokument kon-
čí populárním videem v režii 
Davida LaChapella k songu 
Take Me to Church. „To měl 
být konec mé kariéry, ale 
nakonec to byl nový začátek. 
Díky tomu, kolik dalších lidí 
to video inspirovalo, i proto, 
že jsem poprvé pracoval 
s někým, kdo mi ukázal, že 
jako umělec můžete dělat 
cokoliv. David mi vlastně 
umožnil, abych se poprvé 
cítil svobodný,“ okomentoval 
životní zlom Polunin.

autorka je spolupracovnicí redakce

n Ben Affleck se 
po oscarovém thrille-
ru Argo vrátil k režii 
další adaptací románu 
Dennise Lehana. Pod 
rouškou noci ovšem 
nabízí jen prázdnou 
gangsterku v hezkých 
kulisách. 

Iva Přivřelová

Když Ben Affleck poprvé zre-
žíroval román Dennise Leha-
na Sbohem Baby, nastartoval 
tím novou fázi své kariéry. 
Z vysmívané herecké hvězdy 
se stal uznávaný režisér. 
O devět let a dva další režijní 
počiny později (z nichž Argo 
to dotáhlo až k Oscarovi 
za nejlepší film) se Affleck 
k Lehanovi vrátil, v době, kdy 
po akci Batman vs. Super-
man opět potřebuje posílit 
umělecký kredit. Jenže jeho 
filmová verze Pod rouškou 
noci zpochybňuje znovu ne-

Pochyby o umělci affleckovi sílí

dvojí seLhání. Ben affleck 
v gangsterce selhává jako 
herec i jako režisér.
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jen jeho herecké schopnosti, 
ale nově i ty režijní.

Příběh kriminálníka, který 
se za doby prohibice zaplete 
s velkými gangstery z Bos-
tonu a pak šéfuje obchodu 
s alkoholem na Floridě, 
i ve filmu nese zřetelné stopy 
morálního dramatu o hříchu 
a odplatě. Hlavní hrdina Joe 
je romantický typ slušného 
člověka v neslušné práci. 
Affleckův vyprázdněný 
herecký projev mu sebral 
veškeré charizma, Affleck 
režisér mu přitom dopřává 
příliš pozornosti. Joe během 
let projde dvěma vztahy, vě-
zením, několika spory a ně-
kolika vraždami a velkým 
kariérním postupem, což 
Affleck režijně vypoví v jed-
notvárném, nesoustředěném 
sledu mnoha nenapínavých 
scén. Když se v jedné z nich 
objeví karikaturně šílený 
člen Ku-klux-klanu s rozště-
pem a prvky vizáže i chování 
Elmera Fudda, začne vážně 
míněné ambiciózní drama 
připomínat Looney Tunes. 

Na povrchu vypadá Pod 
rouškou noci jako pořádná 
gangsterka. Obsahuje dost 
klobouků, širokých obleků, 
zbraní, jazzu, hvězd, hezkých 
žen v hezkých šatech a neza-
jímavých rolích (až na smut-
nou kazatelku Elle Fannin-
gové) a ještě hezčího retro 
kouzla vyčarovaného hlavně 
pomocí kamery Roberta 
Richardsona. Pak je tu i řada 
obvyklých gangsterských 
siláckých frází, očekávaných 
zvratů a několik konců. I celý 
děj zůstává na povrchu a jen 
nejasně dává tušit, že v před-
loze snad mohlo jít o něco víc 
než o neživotnou historku 
o zločinu a trestu s únavně 
plochým hrdinou.
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naroZeniny. 
Eiffelovu věž začali 
stavět v lednu roku 
1887 na počest 
francouzské revoluce 
a Světové hospodář-
ské výstavy, která se 
v roce 1889 v Paříži 
konala. tato ocelová 
konstrukce, která je 
v současnosti nej-
známější pařížskou 
dominantou, byla až 
do roku 1930, kdy byl 
dostavěn Chrysler 
Building, s výškou 
300,65 metru nej-
vyšší stavbou světa. 
Dnes měří včetně 
antény na vrcholu 
324 metrů. je po-
jmenována po svém 
konstruktérovi Gusta-
vu Eiffelovi. Věž byla 
dokončena 31. března 
1889.

n Úspěch v práci, ob-
líbenost mezi kolegy. 
To vše a mnohem víc 
ovlivňuje jméno, které 
člověk dostal.  

Vybírání jména dětem se 
pomalu stává noční můrou 
nejednoho rodiče. Špatnou 
volbou je možné dle americ-
kých výzkumů svého potom-
ka poslat přímo do vězení. 
Pokud se rodič hroutí pod 
zněním a významem jmen, 
stačí si přizvat za pár tisíc 
dolarů speciálního poradce, 

který podle přísných kritérií 
nastaví zářnou budoucnost 
dítěte. Konkrétní 
příklady a varo-
vání připravil 
magazín 
Insider.

Pouček je 
velmi mnoho: 
například 
pokud je 
jméno snadno 
srozumitelné 
a vyslovitelné, 
lidé budou mít jeho 
nositele mnohem raději. 
Občas se také nevyplatí jít 

do extrému. Podle studie 
Marquettovy univerzity lidé, 

kteří dostali do vínku 
běžné jméno, zís-

kají s větší prav-
děpodobností 
lepší práci. 
V amerických 
firmách tedy 
uspějí potom-
ci s klasickými 

jmény jako 
James nebo 

John. V Ame-
rice samozřejmě 

jde i o rasové zabarvení. 
Emily Walsh má mnohem 

větší šanci získat práci než 
Jamal Jones. Nezáleží pouze 
na křestním jménu, důleži-
tou roli hraje i příjmení. Čím 
blíže je počáteční písmeno 
konci abecedy, tím více se 
musí dítě stát bojovnější 
kvůli výsledkům ve škole.

Kdo chce vychovat bu-
doucího prezidenta/ku nebo 
ředitele/ku velké korporace, 
musí sáhnout po jménech 
jako Bruce, Bob nebo Jack, 
u dívek pak Debora, Cynthia 
nebo konečně české Karolí-
na (Carolyn). Většina lidí už 
ale musí s nějakým jménem 

žít. Zde je pár rad, jak si 
i s tím zajistit lepší život: 
například chce-li člověk 
dobře vycházet s kolegy 
na pracovišti, musí hledat 
ty, kteří mají stejné iniciály. 
Právě s nimi bude lépe spo-
lupracovat a předejde kon-
fliktům na pracovišti, tvrdí 
výzkum Wisconsin School 
of Business. Poslední rada je 
pro spokojené partnerství: 
nutné je, aby jména obou 
partnerů zněla podobně. 
Člověk má automaticky 
pozitivní asociaci spojenou 
sám se sebou. /ava/

Nezáleží 
jen na křestním jménu

ale také na

příjmení.
Roli na pracovišti 

ovlivňují prý
i stejné iniciály.

jméno jako osud
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